
تكواندو به همدلي احتياج دارد
تكواندوي كش��ورمان روزهاي حساسي را 
پيش رو دارد و با توجه به تشكيل شوراي فني، 
در روزهاي آينده شاهد انتخاب مربي جديد 
تيم ملي تكواندو خواهيم بود. به طور قطع 
اعضاي اين شورا با بررسي گزينه هاي موجود، 
يك مربي واجد شرايط را براي هدايت تيم 
ملي تكواندو انتخاب خواهند كرد تا بتواند 
با توجه به شايستگي ها و تجربه اي كه دارد، 
اين ورزش را از بح��ران نجات دهد. البته در 
دوره هاي قبل كه انتخاب سرمربي توسط فدراسيون صورت مي گرفت هم 
انتخاب ها بي منطق نبود و بهترين مربيان جهان و آسيا در سال هاي اخير 
هدايت تكواندو را برعهده داشته اند. در حال حاضر فدراسيون تصميم گرفته 
كه انتخاب سرمربي را به شوراي فني واگذار كند و اين شورا با يك نگاه بازتر و 
آرامش بيشتر سرمربي جديد را انتخاب خواهد كرد. با اين حال موضوعي كه 
در حال حاضر اهميت دارد، اين است كه تكواندو اين روزها بيشتر از گذشته به 
اتحاد و يكدلي احتياج دارد و راه شكوفايي هر مجموعه هم در وحدت آن نهفته 
است. در تكواندو هم با توجه به اينكه يكي از رشته هاي مدال آور كشورمان در 
رقابت هاي جهاني و المپيك است، نياز به اين همدلي بيشتر احساس مي شود. 
در جامعه بزرگ تكواندو هر چند برخي منتقدان هم هستند كه نسبت به رويه 
فدراسيون معترض هستند، اما معتقدم كه انتقادها بايد سازنده و راهگشا باشد 
و به طور قطع وقتي يك انتقاد دلسوزانه باشد باعث رشد و توسعه تكواندو 
مي شود و نبايد اينطور باشد كه برخي با توجه به مشكلاتي كه با فدراسيون 
دارند، با توجه به ناكامي در چند مسابقه، همه دستاوردهاي بزرگ تكواندو 
در سال هاي اخير را زير سؤال ببرند. در همين راستا معتقدم كه تكواندو اين 
روزها به همدلي بيشتر از گذشته احتياج دارد تا با انتخاب يك سرمربي واجد 

شرايط دوباره به روزهاي اوج برگردد. 

کلاس آموزشي براي منع مصرف قليان!
رضا مهاجري، س��رمربي تي��م پديده از 
مسئولان فوتبال خواست تا براي كاهش 
مصرف قليان از س��وي فوتباليست هاي 
ايراني براي آنها كلاس آموزش��ي برگزار 
كنند: »به نظر من بهتر است برخورد خوبي 
با فوتب��ال صورت بگيرد. قلي��ان در همه 
جاي جامعه مصرف مي شود و ما هم آن را تأييد نمي كنيم، اما وقتي 
كلاس هايي داريم كه براي دوپين��گ آنها را برگزار مي كنيم، بهتر 
است ما هم براي قليان و عدم مصرف آن كلا س هايي داشته باشيم تا 
اين مشكلات ريشه كن شود. بزرگ كردن اين مسئله، خراب كردن 
فوتبال است و دود همان قليان به چش��م ما مي رود. وقتي عنوان 
مي شود »سيگار و قليان در جامعه فوتبال« يعني اينكه ما هم در اين 
جامعه حضور داريم، خوب نيست كه همه را به يك چشم ببينيم.« 

مسئولان شعاري، درد بي درمان ورزش
شعار دادن هميشه راحت و قشنگ اس��ت، آدم مي تواند با صداي بلند 
شعر دهد و تخيلات خود را فرياد بزند، مي تواند حرف هاي عامه پسند 
بزند و هوادار براي خود جمع كند، حالا تصور كنيد اين آدم مسئوليتي 
هم داشته باشد، اين مسئول مي تواند ش��عار داشتن برنامه، رسيدگي 
به امور و كسب موفقيت را سر دهد و با خيال راحت پشت اين شعارها 

مخفي شود، بدون اينكه مجبور باشد براي بيان آنها پاسخگو باشد.
مدت هاست مسئولان ورزش كشور از اهميت دادن به رشته هاي پايه، 
رشته هاي پرمدال و رش��ته هاي جداي فوتبال صحبت مي كنند. اين 
حرف ها را مي توان در سابقه نشس��ت هاي رئيس كميته ملي المپيك 
و وزراي قبلي و فعلي ورزش به وضوح رصد كرد، شعارهاي زيبايي كه 
آقايان پشت آنها مخفي شدند تا اوضاع نابسامان ورزش به اينجا كه امروز 

در آن قرار داريم، برسد.
امروز كار به جايي رسيده كه ملي پوشان دووميداني بابت بي توجهي ها و 
اهمال كاري هاي موجود خطاب به وزير ورزش بيانيه صادر مي كنند، در 
ژيمناستيك با موج استعفاهاي دسته جمعي روبه رو هستيم، فدراسيون 
تيراندازي معطل اختلاف هاي كهنه رئيس با سران ورزش كشور است، 
تكواندو از سوءمديريت و شكست هاي پي در پي حاصل آن رنج مي برد، 
بسكتبال به راحتي آب خوردن سرمربي خود را از دست داد و واليبال 
هنوز كه هنوز است با اسامي مطرح و غيرمطرح براي سپردن هدايت تيم 
ملي به آنها بازي مي كند. همين چند خط گوياي حال و روز ورزش هاي 
مدال آور و پايه است. رشته هايي كه ورزش ايران در برخي از آنها حتي 
داعيه جهاني و المپيكي دارد، اما هيچ عزمي براي سروسامان دادن به 

اين اوضاع  آشفته وجود ندارد.
وزير قبلي ورزش عملًا مخالف فوتبال نشان مي داد، اما در طول دوران 
وزارتش هيچ حركتي براي رشته هاي پايه و مدال آور صورت نگرفت، حالا 
تصور كنيد وزير فعلي كه ديگر براي همه عشق و علاقه وافرش به فوتبال 
مشخص شده، قرار است چه گلي بر سر ساير رشته ها بزند. از مسئولان 
كميته ملي المپيك و رئيس آن نيز كه اصلًا نبايد توقع داش��ت كه آنها 
كاري با اين رشته ها داشته باش��ند، فعلًا نه خبري از بازي هاي آسيايي 
اس��ت و نه اتفاقي براي المپيك بعدي قرار است رخ دهد، پس به صرف 
همان شعارهاي زيبايي كه بعد از بازي هاي آسيايي اينچئون در حمايت 
از ورزش هاي پايه و مدال آور سر دادند، فعلًا بي خيال روزگار مي گذرانند 
تا بعد. نتيجه اين بي خيالي و شعارزدگي البته در المپيك ريو به چشم 
آمد جايي كه آقايان يك سفر مفت و مجاني رفتند و دور هم جمع بودند 
تا شاهد اشك ها و حسرت هاي ورزشكاراني باشند كه با كمترين امكانات 

قرار بود از ورزش ايران مقابل قدرت هاي اول دنيا دفاع كنند.
حقيقت اين است كه ورزش ايران اينقدر فوتبال زده و اسير حواشي آن شده 
كه حتي وقتي فوتبال تعطيل است هم آقايان نمي  توانند سري به رشته هاي 
ديگر بزنند. بيان اين حقيقت تكراري و تلخ هرچند كه بي فايده باشد، اما 
حداقل به گوش اين آقايان خواب زده مي رساند كه مردم علاقه مند به ورزش 
خوب مي فهمند فرق شعار سر دادن و عمل گرايي را، خوب درك مي كنند 
كه تا فوتبال هست مسئولان ورزش فقط حرف رسيدگي به ساير رشته ها 
را مي زنند و خوب مي دانند كه هيچ اتفاق خوبي قرار نيست براي ورزش اين 

آب و خاك با وجود چنين مديراني حراف و شعارپسند بيفتد.

اس�تعفاي ك�رش، ش�وكه كننده ترين خب�ر 
ورزشي روز گذشته بود. البته مي شد تصورش 
را كرد داس�تان اردوي پرماج�راي امارات با 
باز پس فرس�تادن ملي پوش�ان پرسپوليس 
تمام نش�ود، اما تصور اس�تعفاي كرش را نه!

تاج هم شايد براي مقابله با يك جنجال احتمالي بود 
كه به شكلي ناگهاني راهي امارات و اردوي تيم ملي 
شد، اما دستاورد او از اين سفر سرزده چيزي نبود 
جز استعفاي مرد پرتغالي نيمكت تيم ملي فوتبال 
ايران بود. مردي كه حالا تعداد استعفاهايش به عدد 
سه رسيده و بايد ديد عكس العمل فدراسيون برابر 

اين استعفاي ناگهاني چيست!
  جنجالي كه مديريت نشد

اگرچه اين نخستين استعفاي كرش نيست، اما 
به نظر مي رسد سرمربي پرتغالي تيم ملي اين بار 
به سيم آخر زده است. اين را مي توان از مصاحبه 
كوتاه اما صريح عابديني،  رئيس كميته بازاريابي 
فدراسيون نيز دريافت: »كرش به طور كتبي و به 
اين دليل كه تصور مي كند پرستيژ و شخصيتش 

زير سؤال رفته،  استعفا داده است. كرش اين بار 
به دنبال امتياز گرفتن نيس��ت و نبايد او در اين 
مقطع از تيم ملي جدا شود.« بدون ترديد برپايي 
اردوي امارات، از همان ابتدا يك اشتباه بزرگ و 
بي توجيه چه با ديدار تداركاتي مقابل مراكش و 
چه بي آن بود. اردويي كه شايد اگر از همان ابتدا 
به درستي توسط فدراسيون مديريت و همانند 
اردوي ارمنس��تان و اتريش لغو مي ش��د، امروز 
استعفاي كتبي كرش را به دنبال نداشت. بدون 
ش��ك اما در اين ميان فدراس��يون مقصر اصلي 
است. اصرار كرش به برپايي اردوي امارات جاي 
خود، اما فدراسيوني كه توان لغو اردوي اتريش 
و ارمنستان را داش��ت نمي توانست يك بار ديگر 
چنين تصميمي را اتخاذ كن��د و اردوي امارات 
را با دلايل محكم��ي مانند اهان��ت اماراتي ها و 
نبود لژيونرها و لغو ديدار تداركاتي برگزار نكند.
بدون شك فدراسيون مي توانست در اين ماجرا 
نقش پررنگي ايفا كند، اما نتوانست تا كار به جاي 
باريك بكشد و حال براي باز كردن گره اي كه با 

دست باز مي شد بايد متوصل به دندان شد!
  جرقه در انبار باروت

هرچن��د ك��ه پي��ش از برپاي��ي اردوي امارات 
انتقادهاي فراواني به برگزاري آن ش��ده بود، اما 
مصاحبه برانكو مثل جرقه اي در انبار باروت بود 
كه آتش خشم كرش را شعله ور كرد. بعد از آنكه 
سرمربي سرخپوشان، كرش را مقصر اصلي عدم 
نتيجه گي��ري احتمالي تيم��ش در ليگ و ليگ 
قهرمانان آس��يا خواند، ملي پوشان پرسپوليس 
ديپورت ش��دند، اما به جاي تمرين راهي دفتر 
باش��گاه ش��ده و نارضايتي خود را از اتفاقات رخ 
داده كه منجر به اخ��راج آنها از تيم ملي ش��ده 
بود، ابراز كردند. اين پايان كار نبود. برادر همسر 
كفاشيان كه مشخص نيس��ت به چه دليلي در 
اين اردو نيز همراه تيم ملي راهي امارات ش��ده 
بود، روز دوم مجبور شد به خواست سرمربي تيم 
ملي بازگردد. البته دستياران ايراني تيم ملي هم 
بايد بازمي گشتند كه به دلايلي تا روز آخر ماندني 
ش��دند، اما بدون اجازه حضور در تمرينات تيم 

ملي! مس��ئله اي كه به انبوه سؤال هاي بي جواب 
اين اردوي بي ثمر اضافه مي شود. 

  سفري كه نتيجه نداد
اخبار نصفه و نيمه اي كه به تاج رسيده بود، خبر 
از اتفاقات ناگواري در آينده مي داد. مس��ئله اي 
كه رئيس فدراسيون را بر آن داشت تا براي حل 
مشكل راهي دبي شود. حضور او اگرچه اين تصور 
را ايجاد مي كرد كه براي كش��يدن گوش كرش 
باشد، اما نتيجه عكس داد. شايد به دليل اتفاقات 
و صحبت هايي كه بين او و كرش در اتاقي دربسته 
رد و بدل شد و هنوز كسي در خصوص آن اطلاع 
دقيقي ندارد، اما هرچه بود، باعث شد تا آخرين 
تمرين تيم ملي قبل از بازگش��ت لغو شود و تيم 
بدون سرمربي با استعفاي كتبي كرش در دستان 
تاج بازگردد. استعفايي كه در جلسه امروز هيئت 

رئيسه بررسي خواهد شد. 
  جلسه هيئت رئيسه درباره استعفاي كرش

فدراسيون يك بار ديگر در عمل انجام شده قرار 
گرفته است. كرش براي سومين بار استعفا مي دهد 
و اين بار به نظر مي رسد كه ماجرا جدي تر است، اما 
تاج گفت وگو در اين خصوص را به حضورش در 
ايران و حضور در نشست با اعضاي هيئت رئيسه 
موكول كرده است. در همين راستا ديروز هدايت 
ممبيني عضو هيئت رئيس��ه فدراسيون فوتبال 
هم از تشكيل جلسه هيئت رئيس��ه فدراسيون 
براي بررسي اس��تعفاي كرش خبر داد: »صبح با 
تاج صحبت كردم و او در خص��وص اين موضوع 
صحبتي نكرد. س��اكت، مدير تيم هاي ملي نيز 
در مورد اين موضوع بي اطلاع بود؛ هرچند اخبار 
غيررسمي در اين مورد ش��نيده مي شود، اما در 
اين مقطع كه تيم ملي روزهاي حساسي را براي 
صعود به جام جهاني سپري مي كند، بايد مشكلات 
و اختلافات را پشت سر گذاشت و دوباره آرامش 
را در فوتبال ايران حكمفرما كرد. كرش بخش��ي 
از تاريخ فوتبال ايران اس��ت و با وجود او تيم ملي 
در اين سال ها به خوبي اوج گرفته و الان همراه با 
اين مربي در مقطع حساسي هستيم و نبايد اين 
مشكلات باعث به وجود آمدن تفرقه يا پس رفت 
فوتبال ايران شود. امروز در جلسه هيئت رئيسه 
راهكارهاي برون رفت از اين مشكلات را پيدا كرده 
و در اين رابطه تصميم گيري  مي كنيم.« هرچند 
كه اين بار خبري از كرش در جلسه نيست، چراكه 
او به ايران بازنگش��ته و تيمش را به تنهايي راهي 
كرده تا شايد حالا دست مسئولان فدراسيون را 
در خصوص تصميم گيري در مورد اين مربي باز 
بگذارد. خصوصاً اينكه در جلسه قبلي به رغم آنچه 
كه تصور مي شد، كرش موفق شد هيئت رئيسه را 
قانع كند، اما اين بار نه فقط دليل استعفا كمبود 
امكانات تيم ملي نيس��ت  كه خبري از كرش هم 

در جلسه نيست.  
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سجاد استكي پديده سال هندبال اروپا 
سجاد استكي، لژيونر ايراني تيم هندبال 
دينام��و بخارس��ت روماني ك��ه نمايش 
فوق العاده اي در اولين سال حضور خود 
در ليگ قهرمانان اروپا داشته است، موفق 
شد عنوان پديده س��ال ۲۰۱۶ اروپا را با 
رأي م��ردم به خود اختص��اص دهد. در 
روزهايي كه هندبال ايران به ش��دت اسير حاش��يه است و افراد 
زيادي تلاش مي كنند با تخريب رقبا خودشان را به صندلي رياست 
اين فدراسيون نزديك كنند، كسب يك عنوان ارزشمند توسط 
هندباليست كشورمان خبري خوشحال كننده است. استكي اولين 
ايراني است كه چنين افتخاري را در هندبال اروپا به دست مي آورد. 
او هم اكنون با زدن ۶8 گل در لي��گ قهرمانان اروپا از مهم ترين و  

مؤثرترين لژيونرهاي هندبال در ليگ قهرمانان به شمار مي رود. 

فريدون حسن

تختي بهترين حريف دنيا بود
الكساندر مدويد، كش��تي گير افسانه اي 
جهان و  يكي از حريف��ان جهان پهلوان 
تختي در چهل و نهمين سالگرد درگذشت 
جهان پهلوان تختي، او را بهترين حريف 
دنيا توصيف مي كند: »تختي يك انسان 
مهربان و دوست داشتني بود. او به قدري 
قوي بود كه نمي شد از قبل مقابلش برنامه ريزي كرد و اصلاً نمي شد 
مقابلش با يك فن خاص به برتري رسيد. در سه مبارزه اي كه با او 
داش��تم فقط دنبال اين بودم مقابل تختي تا انتها كشتي بگيرم و 
طاقت بياورم. وقتي براي اولين بار مقابل تختي به روي تشك رفتم 
تازه بود كه فهميدم حريف خوب يعني چه! وقتي خبر درگذشت او 
را شنيدم واقعاً شوكه شدم و تا زماني كه بر سر قبرش نرفتم، باورم 

نشد كه تختي از دنيا رفته است.«

محمدرضازوار

كارشناس تكواندو

سعيد احمديان

پايان اردوي جنجالي امارات و بازگشت تيم ملي بدون سرمربي

کارِ لوس استعفاي کرش!

تكليف انتخابات فدراسيون تيراندازي همچنان در هاله اي از ابهام قرار 
دارد. ديوان عدالت اداري هفته پيش در نامه اي از وزارت ورزش خواست 
تا به موضوع رئيس فدراسيون تيراندازي رسيدگي كند. در حالي كه 
انتخابات فدراسيون تيراندازي دو س��ال پيش برگزار شده و مهدي 
هاشمي با اكثريت آرا در سمت خود باقي ماند ديوان عدالت اداري  به 
دليل دوشغله بودن هاشمي رأي به ابطال انتخابات داد. مهلت تعيين 

شده از سوي ديوان ديروز به پايان رسيد، اما وزارت ورزش واكنشي به 
ابلاغ رأي صادر شده نشان نداده است. در حالي بلاتكليفي مديريتي 
بلاي جان تيراندازي ايران شده كه هاشمي اصرار به بقا در سمتش دارد 
و براي رسيدن به خواسته اش وزارت را تهديد هم كرده است. با اين 
حال رأي صادر شده از سوي ديوان عدالت لازم الاجراست و وزير ورزش 

بايد هرچه زودتر تكليف اين رشته را مشخص كند. 

 بي تفاوتي وزارت ورزش به بلاتكليفي فدراسيون تيراندازي

با کيانوش رستمي جلسه مي گذاريم
تصويب آيين نامه مقررات اردويي قرار است مشكل كيانوش رستمي و 
سجاد انوشيرواني را حل كند. علي مرادي، رئيس فدراسيون با اشاره به 
اينكه اين آيين نامه مشكلات را حل خواهد كرد، گفت: »قبل از المپيك 
بحث منافع ملي ايران مطرح بود و تعاملاتي بين س��رمربي و كيانوش 
رستمي انجام گرفت. رستمي ديدگاه حرفه اي داشت و در چهارچوب 
فدراسيون حركت كرد، البته او هنوز هم ديدگاه حرفه اي دارد. در اسرع 
وقت جلسه اي را با كيانوش رس��تمي كه مبناي آن قوانين و مقررات 

اردويي است، تشكيل مي دهيم و موضوع را حل مي كنيم.«
-------------------------------------------------------------

اميدوارم  در کار مربي کوبايي دخالت نكنند
مربي سابق و كارشناس بوكس ايران دخالت نكردن در كارهاي مربي 
كوبايي را امري تأثيرگذار در عملكرد خ��وب او مي داند. اكبر احدي 
مي گويد: »ب��راي موفقيت اي��ن مربي در تيم   مل��ي حمايت كردن او 
بسيار مهم اس��ت. دخالت نكردن در برنامه هاي اين مربي مي تواند در 
نتيجه گيري او تأثير بسيار مثبتي داشته باشد. به نظر من بهتر بود به 
جاي استفاده از مدعيان از مربيان جوان اس��تان ها در كنار او استفاده 

مي شد تا هم استان ها استفاده كنند هم در كارهاي او دخالت نشود.«
-------------------------------------------------------------
آمادگي 31 تيم براي تور جهاني واليبال ساحلي کيش 

برگزاري شايسته رقابت هاي تور جهاني واليبال ساحلي كيش سال ۹۴ 
باعث شد تا ميزباني اين مسابقات به مدت سه سال متوالي به جمهوري 
اسلامي ايران داده شد. دومين دوره اين مسابقات از ۲7 تا 3۰ بهمن ماه 
سال جاري در جزيره كيش برگزار مي شود كه علاوه بر افزايش سطح 
آن به سه ستاره، جايزه نقدي آن نيز ۱۰۰ هزار دلار تعيين شده است. 
تا الان 3۱ تيم از ۱۴ كش��ور جهان براي حضور در تور واليبال ساحلي 
كيش اعلام آمادگي كردند. كانادا، اتريش و فرانسه )چهار تيم(، روسيه 
و سوئيس )سه تيم(، استراليا، هلند، جمهوري چك و لهستان )دو تيم(، 
اتريش، انگليس، اس��توني، ايتاليا و آفريقاي جنوب��ي با يك تيم براي 

حضور در تور جهاني كيش ثبت نام كردند.
-------------------------------------------------------------

علت دوپينگ باباجان زاده مشخص شد
ماده اي كه باعث محروميت چهار س��اله بش��ير باباجان زاده شده است، 
مشخص شد. علت دوپينگ او مصرف خوراكي بوده است، اما در تازه ترين 
خبر منتشر شده نوع ماده استفاده شده توسط اين كشتي گير تستسترون 

كه از خانواده استروئيدهاي آنابوليك است، عنوان شده است. 

مربيان ليگ برتري در کلاس مربيگري
فدراس��يون فوتبال براي ارتقا س��طح دانش مربيان وطن��ي اقدام به 
برگزاري ي��ك دوره كلاس آموزش��ي ۱۰ روزه كرده اس��ت. اين دوره 
آموزش��ي ديروز در آكادمي فوتب��ال با حضور مدرس انگليس��ي آغاز 
ش��د. برخلاف كلاس هاي قبلي كه مربيان ليگ برت��ري تمايلي براي 
حضور نش��ان نمي دادند، در كلاس��ي كه ديروز توسط  گري فيليپس 
برگزار شد بسياري از مربيان مطرح ايراني حضور داشتند. علي دايي، 
عبدالله ويسي، پورموسوي، دست نشان، طباطبايي، كمالوند، مؤمني، 
ميثاقيان، تارتار، خطيبي و عليرضا منصوريان از جمله كساني بودند كه 

پاي صحبت هاي فيليپس نشستند. 

قاسم رضايي سومين فرنگي کار جهان
فهرست برترين كشتي گيران فرنگي كار جهان در پايان سال ۲۰۱۶ از 
سوي اتحاديه جهاني كشتي اعلام شد. در ليست منتشر شده، بهترين 
عنوان در ميان فرنگي كاران ايراني به قاسم رضايي اختصاص دارد كه 
در وزن ۹8 كيلوگرم رده سوم جهان قرار گرفته است. به غير از رضايي 
كه مدال برنز المپيك ريو را به گردن آويخته ساير فرنگي كاران ايران 

در ميان سه نفر برتر جهان در سال ۲۰۱۶ جايي ندارند. 

برهاني اولين لژيونر تاريخ واليبال بانوان ايران 
مائده برهاني، ملي پوش تيم واليبال بانوان به تيم شومن بلغارستان 
پيوست. س��ه هفته پيش خبري مبني بر پيش��نهاد يك باشگاه 
بلغارستاني به دو واليباليست تيم ملي بانوان ايران اعلام شد. در 
اين بين مسئولان بانك سرمايه بالاخره با رفتن بازيكن اين تيم به 
اين باشگاه موافقت كردند تا بلندزن تيم ملي واليبال بانوان ايران 

اولين لژيونر تاريخ اين رشته باشد. 

ورزش هاي پهلواني در مدارس و دانشگاه ها 
مجتبي جوهري، رئيس جديد فدراس��يون ورزش هاي پهلواني 
و زورخانه اي ابراز اميدواري كرد ورزش هاي پهلواني به مدارس 
و دانشگاه ها راه يابند: » اين رش��ته بايد در دانشگاه ها و مدارس 
حضور پيدا كند و با تقويت آن در سطح ملي مي توانيم به توسعه 
آن كمك كنيم. كشتي پهلواني به ورزش زورخانه اي گره خورده 

و براي رشد و تقويت آن تلاش مي كنيم.«

دنياحيدري
گزارش

گزارشي از تلاش استقلال براي بازگشت ستاره هاي سابق
مأموريت غيرممكن آبي ها

سهم استقلال در فصل نقل و انتقالات نيم فصل تا امروز صفر بوده است و عليرضا 
منصوريان نااميدانه مي گويد: »اين روزها در ليگ برتر دست روي هر بازيكني 
مي گذاريم يا ترانسفر مي شود يا باشگاهش آن را به ما نمي دهد.« او با پايان 
نيم فصل ليست بلندبالايي از بازيكناني كه مي خواهد را روي ميز مديرعامل 
باشگاه گذاشت، اما تا امروز استقلالي ها نتوانسته اند حتي با يك بازيكن هم به 
توافق برسند و دست آبي پوشان تا امروز در بازار نقل و انتقالات خالي مانده 
است. اين در حالي است كه با توجه به نتايج ضعيف آبي ها در نيم فصل اول، 
منصوريان وعده داده بود با جذب چند بازيكن جديد، استقلال را براي ادامه 
بازي هاي ليگ تقويت كند، اما تا اينجاي كار استقلال در فصل نقل و انتقالات 
ناكام مانده و نتوانسته با بازيكن جديدي قرارداد ببندد. با اين حال نكته قابل 
توجه نام هايي است كه منصوريان براي نيم فصل دوم مدنظر دارد، نام هايي كه 
ستاره هاي سابق استقلال در آن نقش پررنگي دارند و سرمربي جوان آبي ها با 
اين نام ها در صورتي كه به استقلال برگردند، به دنبال عبور از بحران در نيم فصل 
دوم است. هرچند تا اينجا تلاش آبي ها براي بازگشت ستاره هاي سابق و ديگر 
بازيكناني كه در ليست او ديده مي شوند، بي ثمر بوده و تير آنها به سنگ خورده 
است يا باشگاه طرف مقابل رضايتنامه نمي دهد يا پيشنهاد خارجي، اين بازيكن 

را از استقلال دور مي كند تا ورودي آبي ها تا امروز صفر بوده باشد. 
    

منصوريان براي بازگشت استقلال به روزهاي اوج دست به دامان ستاره هاي 
قبلي اين تيم شده، ستاره هايي كه يا اين روزها لژيونر هستند و در ليگ هاي 
خارجي توپ مي زنند يا هم در ديگر تيم هاي ايراني بازي مي كنند. كارنامه 
نااميدكننده منصوريان در نيم فصل اول سبب شده تا اين مربي جوان بر 
خلاف شعاري كه در استفاده از بازيكنان جوان مي دهد، به دنبال بازيكناني 
باشد كه پا به سن گذاشته اند و تا چند سال پيش در استقلال بازي مي كردند. 
مجتبي جباري، پژمان منتظري، سجاد شهباززاده، ايمان مبعلي و آندو 
تيموريان بازيكناني هستند كه جزو ستاره هاي سابق استقلال هستند كه 

منصوريان براي بازگشت شان برنامه ريزي كرده است. 
جباري در حالي صحبت از بازگشت وي به استقلال است كه شماره هشت 
سابق آبي ها از اين خبر استقبال كرده است. جباري در تازه ترين مصاحبه 
خود تأكيد كرده كه بازگشت به استقلال مي تواند اتفاقي بزرگ براي او باشد. 
اتفاقي كه ممكن است همين زودي ها و در نيم فصل ليگ برتر ايران رخ بدهد. 
با وجود علاقه جباري براي بازگشت به نظر مي رسد هافبك ايراني الاهلي 
قطر با توجه به قرارداد سنگيني كه دارد، راه سختي براي بازگشت به استقلال 
دارد و به نظر مي رسد پوشيدن دوباره پيراهن استقلال توسط جباري حداقل 
تا نيم فصل خيلي سخت و بعيد به نظر مي رسد. البته با توجه به مصدوميت 

جباري، شايعه كنار گذاشتن اين بازيكن از ليست الاهلي شنيده مي شود. 
پژمان منتظري ديگر ستاره سابق استقلال است كه زمزمه بازگشتش به 
جمع آبي ها شنيده مي شود. مدافع ايراني تيم الاهلي قطر به دليل مصدوميت 
فصل بدي را سپري كرد. مصدوميت او باعث شد تا اكنون زمزمه هايي به 
گوش برسد مبني بر اينكه سران اين باشگاه قطري تمايلي به تمديد قرارداد 
با وي را ندارند. در صورتي كه چنين اتفاقي بيفتد منتظري قطعاً به استقلال 
برمي گردد تا سورپرايز بزرگي براي استقلال باش��د، هرچند در چند روز 
گذشته خبرهايي درباره عدم تمايل بازگشت منتظري به ليگ ايران منتشر 

شد و عنوان شد اين مدافع به پيشنهاد استقلال پاسخ منفي داده است. 
سجاد شهباززاده كه ابتداي فصل با جدايي از استقلال به آلانيا اسپور تركيه 
پيوست، يكي از گزينه هاي جدي منصوريان براي بازگشت به استقلال بود. 
با اين حال در روزهايي كه اميدواري براي بازگرداندن سجاد شهباززاده به 
تهران با توجه به نيمكت نشيني و سكونشيني اش بيشتر از قبل شده بود، 
قرار گرفتنش در تركيب آلانيا اسپور و گل او در آخرين هفته سوپرليگ 
تركيه در سال ۲۰۱۶ آن هم به گالاتاسراي تمامي معادلات را تغيير داد تا او 
از برگشتن به استقلال دور شود. ايمان مبعلي، هافبك بازيساز اين روزهاي 
نفت تهران كه سال ۹۰ در استقلال بازي مي كرد، با توجه به درخشش در 
نيم فصل اول، يكي ديگر از آبي پوشان سابق بود كه مورد توجه منصوريان قرار 
گرفته بود تا خلأ يك هافبك بازيساز در ميانه زمين آبي ها را پر كند. با وجود 
تلاش استقلال و شايعاتي درباره رضايت وي براي پوشيدن دوباره پيراهن 
استقلال، باشگاه نفت و علي دايي به شدت با انتقال مبعلي مخالفت كردند تا 

حضوري وي هم در استقلال منتفي شود. 
در حالي تلاش استقلالي ها براي بازگش��ت جباري، منتظري، شهباززاده و 
مبعلي به بن بست خورده كه امروز گفته مي شود منصوريان و باشگاه استقلال 
به دنبال بازگرداندن آندو تيموريان هستند كه در ماشين سازي روزهاي خوبي را 
تجربه نمي كند. تيموريان كه سه سال پيش از استقلال جدا شد، در حالي گفته 
مي شود اين روزها در يك قدمي بازگشت به استقلال است كه مسئولان باشگاه 
ماشين سازي، با جدايي وي مخالفت كرده اند و بايد ديد آيا بازگشت آندو هم 
مانند ستاره هاي ديگر سابق آبي ها به جمع شاگردان منصوريان منتفي مي شود 

يا سرانجام طلسم آبي ها در نقل و انتقالات نيم فصل شكسته مي شود.

شيوانوروزي
منهايفوتبال

براي انتخاب سرمربي لجبازي نمي کنيم
با اينكه زمان زيادي از ناكامي هوگوپوشان كشورمان در جام جهاني و استعفاي بيژن مقانلو 

مي گذرد، اما هنوز جانشين او انتخاب نشده است. محمدرضا پولادگر در گفت وگو با ايرنا 
روشن شدن تكليف سرمربي جديد را به هفته آينده موكول كرد: »نمي توانم بگويم 
كه كدام فرد جزو گزينه هاست، اما شوراي فني فدراسيون تكواندو تا هفته آينده از بين 

واجدان شرايط، بهترين فرد را انتخاب مي كند. مهماندوست هم اكنون سرمربي 
تيم ملي جمهوري آذربايجان اس��ت و تا وقتي كه مربي اين تيم است و با 
آذربايجاني ها قرارداد دارد، جزو گزينه هاي شوراي فني نيست. در تيم ملي 

به روي همه مربيان توانمند داخلي باز است كه البته تعداد آنها كم هم 
نيست. تلاش ما بر اين است تا بهترين فرد را به عنوان سرمربي تيم ملي 
انتخاب كنيم و فعلاً گزينه هاي ما مربيان توانمند داخلي هستند. اگر 
نيت فرد و افكار عمومي دليلي بر همراهي تكواندوي ايران باشد ما دست 
نياز به سويش دراز مي كنيم حتي اگر اين فرد رضا مهماندوست باشد. 

هيچ لج و لجبازي در كار نيست. چرا برخي ها زود فراموش كردند كه رضا 
مهماندوست، سرمربي وقت تيم ملي تنها به خاطر حقوقش استعفا داده و 

رفته است، با اينكه ما تا پايان المپيك لندن با او قرارداد داشتيم.« 

بيانيه ملي پوشان دووميداني عليه رئيس فدراسيون
ملي پوشان دووميداني با انتشار بيانيه اي از عملكرد رئيس فدراسيون انتقاد كردند. 
در اين بيانيه كه به امضاي ۱۲ دووميداني كار از جمله برادران صميمي، ليلا 
رجبي و محمدجواد مرادي رس��يده، مجيد كيهاني به فرصت سوزي و عدم 
حمايت قاطع و درس��ت و عدم رس��يدگي به وضعيت ملي پوشان متهم شده 
است. كيهاني رئيس اين فدراسيون در گفت وگو با ايسنا به اين انتقادها اينگونه 
واكنش نش��ان داد: ». اين امكان وجود دارد ك��ه برخي از برنامه هاي 
ما مطابق ميل ورزش��كاران ما نباش��د. با اين حال بايد اين موضوع 
را در نظر گرفت كساني كه اين تصميم ها را مي گيرند خودشان از 
قهرمانان ملي بوده اند و بعد از آسيب شناسي تصميم به ارائه چنين 
برنامه هايي كرده اند. تصميم فدراس��يون دووميداني درباره نحوه 
برگزاري اردوها و ش��رايط تيم ملي كاملًا قطعي و برگشت ناپذير 
است، چراكه دووميداني ايران نياز به اصلاحات دارد و اين اصلاحات 
به همي��ن دووميداني كاراني كمك مي كند ك��ه الان اين بيانيه را 
داده اند. دووميداني ايران فقط تيم   ملي بزرگس��الان نيست، ما بايد 

منابع فدراسيون را درست هزينه كنيم. «


